
J e g y z ő k Ö n y v

a Magyar Tudományos Akadémia Elnökségének 1958.'február 7-én 
du. 16 órakor •tartott II.számú üléséről.

Jelen v,;lták: Rusznyák István elnök, Fogarasi Béla, Gombás Pál, 
Ligeti Lajos alelnökök, Erdei Ferenc főtitkár, 
Bognár Géza, Hevesi Gyula, Jánossy Lajos, Major 
Máté akadémiai titkárok, 
Erdey-Gruz Tibor, Novobátzky Károly elnökségi tagok, 
Bóka László, Szabó Imre, Hajós György, Gömöri Pál, 
Geleji Sándor, Erdey László, Törő Imre osztál-titká- 
rok, Móosy János osztálytitkárhelyettes, 
Manninger Rezső, Maucha Rezső, Mihailich Győző, 
Schulek Elemer, Szabolcsi Bence, Verő József az 
Elnökség tiszteletbeli tagjai.

Meghívott valamennyi napirendi ponthoz:
Csűrös Zoltán, a IfFB titkára, Tőkés Ottó, az Elnök
ségi Titkárság vezetője, Antal Jánosié, az Elnökségi 
Titkárság munkatársa, Siklós Tivadar, az Akadémia 
Hivatala MSzMP szervezetének titkára.

Meghívott II. napirendi ponthoz: k
Rácz István, az Akadémiai Kiadó igazgatóhelyettese, 
Erdélyi Elekné, a KFB előadója,

IV. napirendi ponthoz:
Ádám Józsefné, a Jóléti Csoport vezetője.

Kimentette magát: Lukács György elnökségi tag, Somos András osz- 
tálytitkár»

Napirend :

I. Beszámoló a toult ülés határozatainak végrehajtásáról és az 
Akadémia munkájáról a múlt ülés óta eltelt időszakban.

, Előadó: Erdei Ferenc főtitkár.

II. A Könyv-és Folyóiratkiadó Bizottság 1958 évi terve. 
Előadó: Csűrös Zoltán akadémikus, a KFB titkára.

III. Az elnökségi bizottságok jelenlegi helyzete és tevékenysége. 
Előadó: Erdei Ferenc főtitkár. •

IV. Tájékoztató az 1957 évi szociális tevékenvségről és üdülte
tésről.

BT 6 adó: Major Máté akadémiai titkár.
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V. Az 1958 évi kiküldetési, illetve devizakeretek felosztása. 
Utiköltségtérités.

Előadó: Jánossy Lajos akadémiai titkár

VI. Javaslat az Akadémia Elnökségének 1958. február—júniusi 
munkatervére.

Előadó? Erdei Ferenc főtitkár

*VII« Egyebek.

Rusznyák István elnök üdvözli az Elnökség megj elent tagjait és 
az ülést megnyitja.
A jegyzőkönyv hitelesítésére felkéri Major Máté akadémiai titkárt 
és Erdey László osztály titkárt

Napirend előtt Rusznyák István elnök bejelenti, hogy a szűk elnök
ség helyesnek tartja a Magyar Tudomány főszerkesztőjének, 
Trencsényi WaldapfeL Imre akadémikusnak meghívását az Elnökség 
üléseire, hogy az Akadémia eseményeiről jól értesülve legyen.

‘Határozat :

Elnökség egyetért azzal, hogy a Magyar Tudomány 
főszerkesztője a jövőben az Elnökség üléseire 
rendszeresen meghívást nyerjen.

Felelős? Erdei Ferenc főtitkár

Beszámoló a múlt ülés határozatainak végrehajtásáról és az Aki démia
munkájáról a rnult ülés óta eltelt időszakban

Erdei Ferenc főtitkár a m.hó 6.-i elnökségi ülés és az 1957. 
december 2o-án megtartott közgyűlés határozataival kapcsolatban a 
következőkről tájékoztatja az Elnökség tagjait:
a./ Az Elnökség áltál jóváhagyott Kossuth-dij javaslatok a Kossuth- 

dij Titkárságához továbbítást nyertek.
b./ A Kibernetikai Kutató Csoport munkájának felülvizsgálatára 

szűk Elnökség bizottságot küldött ki. A bizottság tagjai: 
Bognár Géza főtitkárhelyettes, János sy Lajos akadémiai titkár, 
Hajós György osztály titkár, Egervár y Jenő akadémikus, Barta 
István lev. ,tag, Kónya Albert, a Tudományos és Felsőoktatási 
Tanács titkára.



c./ A közgyűlésen elhangzott szempontok alapján szűk Elnökség 
felhívta a Művelődésügyi Minisztérium figyelmét a múzeumok 
helyzetére•

d./ Erdei Ferenc főtitkár bejelenti, ho^y a költségvetési tárgya
lások befejeződtek* A legvégső formális jóváhagyás még ninos 
meg, de már kialakultak az 1958 évi keretek, éspedig elég je
lentős többlettel az 1957 évihez képest.

e./ Főtitkár ismerteti az Elnökség tagjaival az Országos Tervhiva
taltól kapott sürgős felszólítást, melyben az ötéves terv és 
a távlati fejlesztési terv munkálataira hívják fel az Akadémia 
figyelmét. Főtitkár rámutat az ezzel kapcsolatos lehetőségekre 
és egyben az Akadémia kötelezettségeire is.
Az ötéves terv keretében szükséges beruházásokra lehető'ség 
van a Szovjetunióból és nyugatról is s telje^s berendezésekre 
Szovjetunióból. Teljes berendezésekre az igény bejelentését 
az Országos Tervhivatal egész rövid határidőn belül kéri, a 
többi bejelentésére pe dig 8 napos határidőt adott.
Az Országos Tervhivatal közlése szerint a távlati tervek minden 
vonalon készülnek, f.é.március lo-ig az Akadémia rendelkezésére 
bocsátják a távlati terv' készítéséhez szükséges adatokat. Az 
Akadémiának a saját távlati tervét f.é.május 31-ig kell elké«* 
szitenie.

Rusznyák István elnök azokra a legfontosabb szempontokra hívja fel 
az Elnökség figyeImét, amelyeket az ötéves tervben és különösen a 
távlati tervben figyelembe kell venni:
1,/ Milyen uj tudományos intézetek létesítésére van szükség. ■
2 ./ A meglévő intézetek továbbfejlesztése.
3 ./ Az Akadémia Könyvtára épületének felépítése.
4 ./ Az Akadémia Hivatalának elhelyezés e.

Ligeti Lajos alelnök a Könyvtár részére - külön a Hivataltól - egy 
teljesen korszerű épület felépítését javasolja.

Határozat:

A beruházásokkal kapcsolatos igéitekkel foglalkozzanak 
az^ osztály titkárok és f.hó 12-én délig adjak meg a 
főtitkárnak.

Felelős; Osztály titkárok.

f./ Főtitkár bejelenti, hogy főtitkári értekezletet tartott, amelyen 
néhány fontos személyzeti üggyel foglalkoztak. Kijelölték az 
Akadémián a Kormány határozata értelmében a fontos és bizalmas 
munkaköröket. Megtörtént az 1958 évi bizot tságok kijelölése is. 
Problémák vannak még a VI.Osztály bizottságainál, de a munkála
tok február végéig itt is befejeződnek.
A fennálló -rendelkezések értelmében az Akadémián is a 
Személyzeti Főosztály megkezdte működését.
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g./ Az Akadémia felügyeletei alá tartozó intézetek számára elké
szült a balesetelhárítási és egészségvédelmi óvórendszabályok 
tervezete* A tervezet alapján minden intézet saját adottságai 
tekintetbe vételével elkészíti a végleges rendszabályokat.

h,/ A Magyar Tudományos Akadémia és a Szovjetunió Tudományos 
Akadémiája kozott megtörtént az 1958 évi tudományos egyezmény 
mogkötésec Az egyezmény részleteiben a következő elnökségi 
ülés elé kerül jóváhagyásra.

i ./ Főtitkár bejelenti, hogy a Tudós Klubbal kapcsolatban több 
oldalról felmerült az az igény, hogy a Klub élete elevenebb 
legyen, jobban ékítse ki az akadémikusok közötti kapcsolatot. 
Ezért szűk Elnökség elhatározta a kultúrszóig ál at megszervezé
sét. A jövőben a Tudós Klub gondoskodni fog a tagság szinház- 
és koncertjegyeiről.
Felmerült a Klub Tanács újjászervezésének kérdése is. A Tanács 
uj tagjaiul Major Máté akadémiai titkárt, Gömöri Tál osztály- 
titkárt, Klaniczay Tibor, tudományok doktorát, és Tőkés Ottót, 
az Elnökségi Titkárság vezetőjét javasolja.

Határozat :

Elnökség úgy határoz, hogy a Tudós Klub Tanácsa régi 
tagjainak eddig végzett munkájukért köszönetét mond 
és egyévi időtartamra a Tanács tagjaiul

MAJOR MÁTÉ akadémiai titkárt,
G ;MORI PÁL osztályt!tkárt,
KLANICZAY TIBORT, az irodalomtudományok doktorát és
TuKES OTTÓT, az Akadémia Elnökségi Titkárságának 

vezetőjét
kéri fel.

Felelős: Rusznyák István elnök

II.

A Könyv-és Folyóiratkiadó Bizottság 1958 évi terve.

Csűrös Zoltán akadémikus, a Könyv-és Folyóiratkiadó Bizottság tit- 
kara. Elnökség elé terjeszti a Bizottság 1958 évi tervét.

Fogarasi Béla alelnök aggályát fejezi ki az I.Osztály tervében 
az “Irodalmi emlékezések sorozatban- felsorolt müvek kiadásával 
kapcsola,tba,n. A felsorolt müvek nem tudományos munkák és ezért 
kiadásukatznem tartja az Akadémia hatáskörébe tartozóknak. Java
solja a szóbanforgó müvek újbóli felülvizsgálatát. Ugyanezen aggá
lyok merülnek fel a tartaléktervben szereplő Béládi Miklós: 
Illyés Gyula c. műnél iso
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Rusznyák István elnök Horváth János és Turóczi—Trostler József em— 
lékkönyv kiadásának kérdését veti fel*

Bóka, László osztálytitkár javasolja Horváth János emlékkönyv kia
dását az “irodalomtörténet” és “Irodai omtört éne ti Közlemények11 
keretében, Turóczi-Trostler József emlékkönyv kiadását pedig a 
-Filológiai Közlöny^-keretében. Ez utóbbi kiadásában azIrodalom*- 
történet és Irodalomtörténeti Közlemények is vegyenek részt.
Bóka László osztálytitkár az “Irodalmi emlékezések sorozatban1’ 
megjelölt müvek kiadását rendkívül fontosnak tartja, mivel az iro
dalomtörténészek az elhunyt irók dokumentumait nem tudják e nélkül 
felkutatni# A sorozatnak egész kérdését javasolja bővebb tematiká
val egy szükebb bizottság elé vinni,

Rusznyák István elnök hangsúlyozza, hogy az Akadémiai Kiadó csak 
azon müvek kiadására kötheti meg a szerződést, amelyeket az El
nökség már jóváhagyott. A benyújtott tervben viszont szerepelnek 
olyan eddig jóvá nem hagyott müvek, amelyekre a szerződést már 
megkötötték /például Kassák Lajos, Kosztolányi Dezsőné, Szabó Dezső 
munkái/.

Rácz István, az Akadémiai Kiadó igazgatóhelyettese bejelenti, 
hogy a kifogásolt müvek szerződésének megkötésére ős nyomtatására 
az I.Osztály adta meg az engedélyt.

Szabó Imre osztálytitkár felveti, hogy a könyvkiadási terv jóváha
gyásának" a gyakorlata nem megfelelő. Nem lehet az 1958 évi tervet az 
1958. februári ülésen tárgyalni. Javasolja, hogy mikor a Könyv*- és 
Folyóirátkiadó Bizottság munkája szerepel az Elnökség napirendjén, 
ott döntsön az Elnökség abban a kérdésben is, hogy a jövőben hogyan 
történjék a könyvkiadás tervezése.

Csűrös Zoltán akadémikus, a KFB titkára: Az előterjesztett könyvkia-- 
dási 'tervben az elhangzó tt felszólalások szerint súlyos hibák vannak. 
Véleménye szerint azonban az Elnökség a terven változtatásokat 
végrehajthat, vonatkozik ez a már szerződést kötött müvekre is.

Ligeti Lajos alelnök, a KFB elnöke felveti, hogy az elvi szempontok 
meghagyása mellett hogyan lehetne az akadémiai könyvkiadást meggyor
sítani, a Könyv-és Folyóiratkiadó Bizottság munkáját eredményesebbé 
tenni.

Rusznyák István elnök: A Könyv-és Folyóiratkiadó Bizottságnak úgy 
kell dolgoznia, hogy a jövőben a kiadási terve mindig ősszel már 
készen 1 egyen. .
Rusznyák elnök helyteleníti Csűrös Zoltán, a KFB titkára azon meg
jegyzését, hogy a már szerződést kötött müveknél is lehet változta
tást eszközölni s felhívja az ilyen müvek kiadásának veszélyére 
a KFB és az Akadémiai Kiadó figyelmét.
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Fogarasi Béla alelnök felveti a kérdést, hogy az I.Osztály tervé
ben a gyűjteményes munkák között miért szerepel Sajó Géza szerkesz
tésében "A magyarországi filozófiai elméleti irodalom a XVI-XVII« 
században".
Felveti továbbá a II.Osztály tervében az évkönyvek kérdését* Véle
ménye szerint nincs megfelelő' garancia a pedagógiai évkönyvre.

Szabó Imre osztálytitkár tájékoztatja az Elnökséget arról, hogy a 
II.Osztály nem kívánja rendszeresíteni az évkönyvek kiadását és 
ezek kiadására ezért egyelőre csak egy alkalomra adtak engedélyt. 
Egyes intézeteknél ezek az első kiadványok s később folyóirattá 
fognak átalakulni.

Erdey-Gruz Tibor elnökségi tag javasolja, hogy az évkönyvek kér
désében helyes volna végleges álláspontot elfoglalni.
Véleménye szerint az értékes cikkek jelenjenek meg valamelyik tudo
mányos folyóiratban, olyan cikkek pedig, amelyeknek valamilyen 
folyóiratban helye nincsen nem évkönyv cimen, hanem mint intézeti 
kiadvány,kis füzetben jelenhessen meg.

Rusznyák István elnök megjegyzi, hogy azon évkönyvek, amelyeknek 
tradíciójuk van, maradjanak meg évkönyveknek, a kis, kezdő inté
zetek kiadványai pedig tanulmánykötet cimen jelenjenek meg.

Jánossy Lajos akadémiai titkár a III.Osztály tervével kapcsolatosan 
az abban szereplő' sok fordítás kérdését veti fel.

Fogarasi Béla alelnök az V.Osztály tervével kapcsolatosan megjegyzi, 
Hogy kiadványaik többsége az export tervben szerepel.

Rusznyák István elnök javasolja, hogy az osztály a jövőben egész 
kivételes esetektől eltekintve csak olyan müveket adjon ki idegen 
nyelven, amelyek már magyar nyelven megjelentek.

Gömöri Pál osztálytitkár bejelenti, hogy az V.Osztály Vezetősége 
már többször állást foglalt az Acta Medica három részre osztása 
kérdésében és amennyiben a megfelelő papirmennyiség rendelkezésre 
állana a javaslatot Elnökség elé terjesztenék.

Ligeti Lajos alelnök, a KFB elnöke megköszöni az Elnökség kritikáját 
és kéri aj Öv őben is úgy az Elnökség, mint az osztályvezetőségek 
segítségét. '

Rusznyák István elnök megköszöni a Könyv-és Folyóiratkiadó Bizott
ság es az Akadémiai Kiadó munkáját.
Felveti még a folyóiratok terjesztésének kérdését.
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Elnökség a Könw-és Folyóiratkiadó Bizottság által elő
terjesztett 1958 évi kiadási tervet a következő módo
sításokkal hagyja jóvá:

1 ./ I, Osztály,
a., Elnökség, a

Magyar Literatura /Horváth János emlékkönyv/ és 
Magyar Irodalom-Világirodalom /Turóczi-Trostler 
József emlékkönyv/ kiadását mint külön müvet 
nem hagyja jóvá. 
Mindkét emlékkönyv anyaga az I.Osztály Vezetősége 
által javasolt folyóiratok külön számában jelen
jék meg ésanennyiben ezzel kapcsolatosan papír
igény merül fel, azt az Akadémiai Kiadó a lehe
tőség szerint oldja meg.

Felel ős; Bóka László osztálytitkár*

b., Az ‘'Irodalmi emlékezések sorozatban” felsorolt 
müveket - beleértve a tartaléktervben felsorolt 
ilyen müveket is - az Elnökség azzal veszi ki a 
tervből, hory ezen müvek kérdését az Elnökségi 
Kollégium Boka László osztálytitkár és Sőtér 
István lev.tag bevonásával újból tárgyalja meg.

Felelős; Rusznyák István elnök.

0., Elnökség a tartaléktervben szereplő
Béládi Miklós: Illyés Gyula c. müvét a tervből 
törli.

Felelős; Csűrös Zoltán, a KFB titkára.

d., Elnökség úgy határoz, hogy
UA magyarországi filozófiai elméleti irodalom 
a XVI-XVII,században” Sajó Géza szerkesztésében 
kiadása csak a II♦Osztállyal cgyetstésben tör
ténhet.

Felelős: Bóka László és
Szabó Imre osztálytitkárok.

II. Osztály.

Elnökség úgy határoz, hogy a II.Osztály által 
"Évkönyvek” rovatban megjelölt

Pedagógiai Évkönyv,
Közgazdaságtudományi Intézet Évkönyve,
Dunántúli Tudományos Intézet Évkönyve, 

a jövőben nem évkönyv, hanem tanulmánykötetek 
cimon jelenjenek meg.

Felelős: Szabó Imre ősztál
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III* Osztály,

Elnökség a III.Osztály t rvét jóváhagyja azzal, 
hogy az Osztály a jövőben csak egész indokolt 
esetben adjon ki fordításokat.

IV. Osztály.

Elnökség a IV. Osztály tervét azzal a megjegyzés
sel hagyja jóvá, hogy a terv nagyon szegény.

V. Osztály,

a., Elnökség felszólítja az V.Osztály Vezetőségét, 
hogy a jövőben több müvet adjon ki magyar nyelven.

bM Az Aota Physiologica címváltozásával^kapcsolato
san Elnökség úgy határoz, hogy egyelőre a cim ma
radjon változatlan és a címváltozás kérdésével az 
Osztályvezetőség ismét foglalkozzék.

Felelős? Gömöri Pál osztálytitkár.
c,, Elnökség felszólítja az V,Osztály Vezetőségét, 

hogy az'Acta Medica szétbontásával kapcsolatos 
papírigény ügyében forduljon az Akadémiai Kiadó
hoz és ezután javaslatát a Könyv-és Folyóirat
kiadó Bizottságon keresztül ismét terjessze El
nökség elé.

Felelős; Gömöri Bál osztálytitkár.

VI. Osztály,

Elnökség a Műszaki Tudományok Osztályának tervét 
jóváhagyja,

VII. Osztály,

Elnökség a Kémiai Tudományok Osztályának tervét 
jóváhagyja.

Biológiai Csoport.

Elnökség a Biológiai Csoport tervét jóváhagyja.

2 ./ Elnökség felszólítja a Könyv-és Folyóiratkiadó Bizott
ságot, hogy a jövőben a tervkészítésnél “Export5’ cim 
helyett “Idegen nyelvű kiadványok11 elnevezés szerepel
jen.

Felelős? Csűrös Zoltán, a KFB titkára.
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3 ./ Elnökség f< kéri a Könyv-és Folyóiratkiadó Bizottsá
got, hogy a: 1958 évi áprilisi elnökségi ülésen -mikor 
a KFB működési szabályzata napirendre kerül - tegyen 
javaslatot jól kidolgozott formában a könyvkiadás 
tervezésének kérdéseire.

Felelős? Csűrös Zoltán, a KFB titkára.

4 ./ Elnökség felkéri a Könyv-és Folyóiratkiadó Bizottságot, 
dolgozza ki a könyvkiadási terv módozatait ,ugy, hogy 
az 1959 évi terv legkésőbb az 1958 évi októberi elnök
ségi ülés napir endjén szerepeljen.

Felelős; Csűrös Zoltán, a KFB titkára.

5 ./ Elnökség felkéri a KÖnyv-és Folyóiratkiadó Bizottságot, 
hogy a folyóiratok terjesztését az Akadémiai Kiadóval 
beszélje meg és javaslatát terjessze Elnökség elé.

Felelős; Csűrös Zoltán, a KFB titkára.

III.

Az elnökségi bizottságok jelenlegi helyzete és tevékenysége.

Erdei Ferenc főtitkár Elnökség elé terjeszti az elnökségi bizottsá
gok je 1 enlégi helyzetéről és tevékenységéről szóló jelentést.

Szabó Imre osztálytitkár javasolja,hogy
1 ./ a közös bizottságok kérdését no az osztálytitkárok, hanem az 

osztályvezetőségek tárgyalják meg.
2 ./ -Az emberiség kulturális és tudományos története58 munka kiadá

sával elnökségi bizottság foglalkozzék.

Gömöri Pál osztálytitkár bejelenti, hogy
1 ./ az osztály osak távlati tervként vetette fel az Elvi Gyógyszer

kutatási és az Antibiotikum Bizottság egyesítését.
2 ./ A Mikrobiológiai Bizottság az Orvosi Tudományok Osztálya bi

zottsága és ezért az osztály nem ért egyet azzal, hogy a Bioló
giai Csoporthoz tartozzék.

3 ./ Az Orvosi Tudományok Osztálya már régen úgy határozott, hogy a 
Pszichológiai Bizottság elnökségi Bizottság legyen.

Hajós György osztálytitkár tájékoztatja az Elnökséget Kalmár László
nak a Tudománytörténeti és Tudományfilozófiai Nemzetközi Bizottság 
holland főtitkárával való beszélgetésről. Javasolja, hogy a Bizott
ságot egészítsék ki természettudományos tagokkal.

Jánossy Lajos akadémiai titkár megjegyzi, hogy a KUTESz munkája 
megjavuTt^ azonban még-mindig nem megfelelő. A Bizottság sem felel 
meg a követclnényekneko



Határ » z a t :

le/ Elnökség úgy határoz, hogy a közös elnökségi bi
zottságok kérdését mindenkor az osztály vezetőségei 
tárgyalják meg.

2r/ A Pavlov Bizottság megszüntetésével Elnökség egyetért.
3 ./ Az Elvi Gyógyszerkutatási Bizottság és az Antibioti

kum Bizottság egyesítését Elnökség nem hagyja jóvá.
4 ./ Elnökség úgy határoz, hogy a Mikrobiológiai Bizott

ság tartozzék továbbra is a Biológiai és Orvosi 
Tudományok Osztályához.

5 ./ Elnökség a Növényvédőszerkutatási Bizottság meg
szüntetésével egyetért*

6 ./ Elnökség úgy határoz, hogy a Pszichológiai Bizottság 
mint elnökségi bizottság tevékenységére és személyi 
összetételére a II. és V.Osztály Vezetéseve f.e.
március 1.-ig tegyen javaslatot az Elnökségnek.

7 ./ Elnökség felhatalmazza az Elnökségi kollégiumot, 
hogy amennyiben szükségesnek tartja létesítsen egy 
elnökségi bizottságot, amelyik “Az emberiség kultu
rális és tudományos története- munka kiadásával fog
lalkozzék,

8 ./ Elnökség úgy határoz, hogy a KUTESZ Bizottság to
vábbra is elnökségi bizottság maradjon ^és a bizott
ság a Kutatási Eszközöket Kivitelező Vállalat irá
nyításának problémáját hozza Elnökség elé.

9 ./ Elnökség úgy határoz, hogy a Tudománytörténeti és 
Tudományfilozófiai Bizottság két természettudományos 
taggal megerősítendő.

Felelős:Erdei Ferenc főtitkár.

IV. - z
Tájékoztató az 1957 évi szociális tevékenységről és üdültetésről.

Major Máté akadémiai titkár Elnökség elé terjeszti az ^1957 évi 
szociális tevékenységről és üdültetésről szóló jelentést.

« ■

Határozat :

Elnökség az 1957 évi szociális tevékenységről és üdül
tetésről szóló jelentést a következő módosítással, 
illetőleg kiegészítéssel hagyja jóvá:
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!♦/ A Balatonalmádii Üdülőben az üdülés időtartama 
három hét legyen.

2*/ Az Akadémia Jóléti Csoportja vegye fel a kapcsola
tot az IBUSZ-szal azon célból,hogy Galyatetőn 
és még más helyen is 2—3 szobát bocsassanak az 
Akadémia rendelkezésére.

Felelős: Major Máté akadémiai titkár.

V.

Az 1958 évi kiküldetési, illetve devizakeretek felosztása.
Utikoltségtérités. _____________

Jánossy Lajos akadémiai titkár Elnökség elé terjeszti az 1958 évi 
kiküldetési, "illetve devizakeretek felosztási tervét. Tájékoztatja 
az Elnökséget arról, ha valamelyik osztálya megadott keretet nem 
használja fel, azt másik osztály kapja meg.
Jánossy Lajos akadémiai titkár kéri az elnökség^hatarozatat arra 
vonatkozólag, hogy az Akadémián a kiküldetéseknél érvényben lévő 
utiköltségtérités a jövőben is érvérében maradjon-e ?

Erdey-Gruz Tibor elnökségi tag helyesli az utiköltségtérités rend- 
szeret/ 'Javasolja, hogy fiataloknál, esetenként segély óimén vissza
adható legyen az utiköltségtérités.

Géléji Sándor osztálytitkár bejelenti, hogy a Vl.Osztaly 2o hét 
kiküldetési keretet kapott 3 személy részére a Szovjetunióba. , 
Geleji osztálytitkár kéri, hogy kevesebb időtartamra több személyt 
küldhessen ki az Osztály.

Határozat :

1 ./ Az előterjesztett 1958 évi kiküldetési, illetve 
devizakeretek felosztása tervét az Elnökség jóvá
hagyja.

2 ./ Az Elnökség jóváhagyja az utiköltségtérités eddigi 
rendszerét.

3 ./ Elnökség felszólítja a Műszaki Tudományok Osztályét, 
hogy a Szovjetunióba kapott kiküldetési kerete 
felhasználását illetőleg forduljon a Nemzetközi 
Kapcsolatok Osztályához.

Felelős: Jánossy Lajos akadémiai titkár
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v\
Javaslat
az Akadémia Elnökségének 1958. február-júniusi munkatervére.

Erdei Ferenc főtitkár Elnökség elé terjeszti az Akadémia Elnöksé
gének 1958. február-júniusi munkatervére vonatkozó javaslatát.

Rusznyák István elnök javasolja, hogy az Elnökség foglalkozzon a 
kis intézetek munkájával is.

Határozat :

Elnökség az 1958 február-júniusi munkatervére vonat
kozó javaslatot jóváhagyja azzal? hogy az a Gyermek- 
lélektani Intézet munkájának felülvizsgálatával kiegé
szít endo.

Felelos: Erdei Ferenc főtitkár.

VII.

Hevesi Gyula akadémiai titkár hatáskörének megállapítása.

Erdei Ferenc főtitkár javaslatot terjeszt elő Hevesi Gyula függet
lenített akadémiai titkár feladatkörének meghatározására.

Határozat :

Elnökség Hevesi Gyula akadémiai titkárt mint 
függetlenített akadémiai titkárt - az akadémiai 
titkárok hatáskörének és jogállásának megfeleld 
jogok és kötelességek keretében - a következőkkel 
bízza meg:
a.? a Magyar Tudományos Akadémia felügyelete alá 

tartozó tudományos egyesületek általános irá
nyításának szervezésével és felügyeletével? 
továbbá a Műszaki és Természettudományi Egye
sületek Szövetsége kötelékébe tartozó" tudomá
nyos egyesületek tudományos irányításának szer* 
vezésével és ellenőrzésével;

b.? közvetlenül az Elnökség irányit ása aLá tartozó 
bizottságok felügyeletével? kivéve azokat‘az 
elnökségi bizottságokat, amelyek speciális 
szakterületen működnek es ezek felügyeletét az 
Elnökség személy szerint kijelölt más tagja 
látja el;

c., a^tudományos eredmények gyakorlati realizáld- ■ 
sának figyelemmel kisérésével? előmozdításával.
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Nemzetközi szervezetekhez tartozó nemzeti bizottságok munkájának 
felügye1et e« _______________

/
Szabó Imre osztálytitkár felveti a nemzetközi szervezetekhez tar- 
tozó nemzeti bizottságok munkájának és felügyeletének kérdését.
Kéri az Elnökséget, döntse el, mennyiben tartozzanak ezek a bizott
ságok a Nemzetközi Kapcsolatok Osztályához és mennyiben az osztályoké 
hoz,
Jánossy Lajos akadémiai titkár hangsúlyozza, helyes lennet ha , 
S'zaW Imre "ősztálytitkár által felvetett kérdéssel, valamint az 
UNESCO ügyekkel érdemben tudnának foglalkozni és ehhez egy akadé
mikus személyében kellene segítséget nyújtani a Nemzetközi Kapcso
latok Osztályának.

Határozat:

Elnökség mégbizza az Elnökségi Kollégiumot, foglal
kozzék a nemzetközi szervezetekhez tartozó nemzeti 
bizottságok munkájának, felügyeletének és az UNESCO 
ügyek kérdésével*

Felelős: Rusznyák István elnök.

Korach Mór lev.tag hovatartozásának kérdése.

Rusznyák István elnök bejelenti, hogy Korach Mór levelező tag kérte 
a VI.Osztályból a VII, Osztályba, való áttételét.
A VI. és VII. Osztály Vezetősége a kérdést megtárgyalta és &zzal 
egyetért.

Határozat :

Elnökség Korach Mór levelező tagnak a Kémiai Tudo
mányok Osztályába való áttételét jóváhagyja.

Felelős: Erdei Ferenc főtitkár.

A MC’AR TUDOMÁNY szerkesztőbizottságának újjászervezése.

Rusznyák István elnök javaslatot terjeszt elő a MAGYAR ÍUMÍÁNY 
Szerkes zt őbizottságának uj jászervezésére.
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Határozat :

Elnökség az élőt rj észt és értelmében a MAGYAL TUDOMÁNY 
Szerkesztőbizottságának újjászervezését a következő 
összetétel szerint jóváhagyja:

E 1 n Ö k : Fogarasi Béla alelnök,
Tagok: Csűrös Zoltán akadémikus,

Ernst Jenő akadémikus,
Hevesi Gyula akadémiai titkár, 
Jánossy Lajos akadémiai titkár, 
Somos András akadémikus, 
Sőtér István levelező tag, 
Szabó Imre akadémikus,
Tranosényi Waldapfel Imre akadémikus, 
Zólyomi Bálint levelező tag.

Felelős: Erdei Ferenc főtitkár.

K,m,f.

A jegyzőkönyv hiteles:

Major Máté sk, 
akadémiai titkár

Erdey László sk, 
osztálytitkár


